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通  告
致
:
社聯機構會員
執行委員會、政策研究及倡議常設委員會及社會保障及就業政策專責委員會委員
由
:
政策研究及倡議業務總監
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The Chief Executive the Hon. Donald TSANG Yam-kuen
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CHIEF EXECUTIVE
Ms. Christine M. S. FANG



蔡海偉 

事由
:
(i) 「香港匱乏及社會排斥研究」報告

(ii)  對「調整綜合社會保障援助計劃下的租金津貼的最高金額」的意見書

日期
:
2011年11月17日

社聯一直關心本地的貧窮情況及社會保障制度的發展。最近我們就本港的匱乏情況進行研究並發表報告；同時，我們亦就綜援計劃內的租金津貼向立法會提出意見，詳情如下：

(i) 

「香港匱乏及社會排斥研究」報告

香港過去較多以收入量度貧窮，為使社會能更掌握貧窮人士的生活狀況，社聯展開「香港匱乏及社會排斥研究」，以具體的生活必需條件作為量度貧窮的指標，探討市民能否滿足基本生活需要。研究發現本港整體匱乏比率為18.4%，推算人口 ﹝18歲或以上﹞達110萬，由此我們可以更具體地了解匱乏人士在各生活範疇所面對的困難。研究亦發現大部份匱乏人士沒有領取「綜援」及家中有工作人口等。這些研究數據對制定扶貧政策以至前線同工服務地區坊眾具參考作用。研究搜集得大量數據，現首先將匱乏部分的資料傳閱，以供參考。社聯將於稍後時間再分析及公布其他資料（例如特定組群的匱乏情況），屆時我們會將資料寄上。
(ii) 
對「調整綜合社會保障援助計劃下的租金津貼的最高金額」的意見書
根據社會福利署提供的數據顯示，過去幾年許多居住於私樓的綜援户均面對超租問題。以2010-11年為例，超過一半(57%)租住私人樓宇單位的綜援受助人所領取的租金津貼金額並不足夠繳付實際租金。由於通脹持續，我們估計現時的情況可能更趨惡化。即使按社署估計明年可將租金津貼的最高金額提高4.9%，相信亦未能妥善解決居於私樓的綜援户面對的超租問題。同時，社聯研究發現綜援租金津貼最高金額的調整機制，並未能反映私樓綜援户房屋開支的升幅。現附上社聯於2011年11月14日向立法會福利事務委員會提交的意見書，以供參考。
如對上述工作有任何查詢，請致電2876 2473聯絡黃慧賢小姐。謝謝。
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Members of ExCo, Members of Standing Committee on Policy Research and Advocacy and Specialized Committee on Social Security and Employment of HKCSS
From
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Business Director, Policy Research &Advocacy

Re
:
(i)  Study on Deprivation and Social Exclusion in Hong Kong

(ii)  Position Paper on “Adjustment of Maximum Level of the Rent Allowance (MRA) under the Comprehensive Social Security Assistance Scheme” 
Date:

November 17, 2011

The poverty situation and the development of the social security system have long been our concern.  The Council has recently completed the “Study on Deprivation and Social Exclusion in Hong Kong” and submitted a Position Paper to Legislative Council regarding the adjustment of maximum level of the rent allowance (MRA) under the Comprehensive Social Security Assistance (CSSA) Scheme. Details are as follows:
(i)
Report of “Study on Deprivation and Social Exclusion in Hong Kong”
Income is usually used as indicator in measuring poverty. The Council has completed a study on deprivation and social exclusion in Hong Kong. The study enables us to understand the real life experience of the low income and others. Initial findings reveal that there is 18.4% of Hong Kong people (around 1.1 million people) living in deprivation. The findings broaden our understanding on the povety problem and facilitate the formulation of poverty eradicating policies and strategies. Attached is our report on the findings on deprivation.  We shall soon analyse other findings (e.g. those on specific target groups) and circulate them to you.
(ii) 
Position paper on “Adjustment of Maximum Level of the Rent Allowance (MRA) under the CSSA” Scheme

According to the data provided by the Social Welfare Department, in 2010/11, there were over half (57%) of the CSSA households living in private housing paying monthly rent exceeding the maximum level of the rent allowance (MRA). With the inflation persists, it is believed that the situation would become worse. None the less, we have found in our study that the adjustment mechanism of MRA under the CSSA could not truly reflect the rental increase faced by CSSA households. We hence submitted a position paper to the Legislative Council to express our opinion towards the existing policy and the adjustment mechanism on November 14, 2011. The paper is attached for your reference.  
If you have any enquiries, please contact Mr. Dorothy WONG at 2876 2473. Thank you.

Encl.
